
V dolgem in lepem govoru je omenjal 
predsednik Finšger šestdesetletno vladanje na
šega viteškega glavarja in poudarjal razvoj 
slovenskega šolstva in naše kulture v tej dolgi 
dobi težkega in trudapolnega vladanja vseh 
avstrijskih narodov pod blagonosnim žezlom 
tega mogočnega zaščitnika prosvete in napredka 
v naši očetnjavi. Svoj govor je zaključil pred

sednik s slavaklicem Njegovemu Veličanstvu, 
in učiteljstvo je zapelo cesarsko pesem z željo 
v srcu, da bi blagonosna vladarjeva roka pod

pisala v najbližji bodočnosti nov šolski zakon, 
ki bi rezal šolstvu in učiteljstvu boljši kruh 
nego tolikokrat z obupom imenovani § 55. 
Tudi to se zgodi, le pogumno naprej — na 
delo! Poslalo se je kabinetni pisarni vdanostno 
adreso za Njegovo Veličanstvo! 

Predsednik je vzpodbujal učiteljstvo k 
popolnitvi samoobrazbe in z vnetimi besedami 
priporočal Slov. Šol. Matico. 

II. 
Z dobrohotnimi opomnjami je hvalil naše 

vrline in grajal naše |hibe pri vsem pouku na 
šolah svojega okraja po posameznih predmetih. 
Vse opomnje so bile izbrani podagoški, didak

tiški in metodiški aforizmi priznanega šolnika. 
Tako je prav! 

III. 
Lepega predavanja tovariša Medveščka ne 

morem s kratkim opisom očrtati v teh vrstah. 
Ako bi izpustil le stavek, bi ne bila več to ona 
lepa harmoniška celota, ki jo naj spretni to

variš Peter Medvešček priobči v našem lepem 
družinskem listu »Domače ognjišče". Podrobne 
debate so se udeležili tovariši Bajt, Alojzij 
Urbančič, Balič i. dr. Predlogi poročevalčevi so 
bili soglasno sprejeti. 

IV. 
Poročevalka tovarišica Kristina Doljakova 

je dokazala s svojim referatom, da je spretna 
poznavalka nežnih otroških src in se izreka 
proti obligatorični uvedbi šolskih hranilnic. 
Izzvala je živahno debato pro in contra s to

variši Bajt, Marmolja, Alojzij Urbančič, Križ

man in drugi. Konferenca se je končno iz

rekla v smislu predloga marljive poročevalke 
in prepustila je tudi v tem oziru za uvedbo 
šolskih hranilnic dosedanjo zlato prostost. 

V. 
Tovariš Eudolf Vižintin je s svojim 

spretnim peresom začrtal glavne misli o ure

ditvi roditeljskih večerov tudi v našem okraju 
v smislu strokovnjaškega dela neumornega nad

zornika Pribila, ki ga je izdala naša dična 
Slov. Šolska Matica. Živahna debata vseh to

varišev je pričala, da bomo tudi na Goriškem 
slušali poročevalčevim izvajanjem. 

VI. in VIL 
Uredniki okrajnih učiteljskih knjižnic so 

podali svoje statistične podatke, na kar se je 
zopet z vzklicera volil prejšnji knjižnični odbor 
(tovarišica Krsninova in tovariš Bajt za aj

dovsko, Lavrenčič za goriško in Vrč za kanal

sko knjižnico). 
VIII. 

Soglasno je bil izvoljen tudi za to leto 
prejšnji stalni odbor za okrajno učiteljsko 
konferenco. 

IX. 
Samostalnih predlogov ni bilo, ker itak 

vsakdo spravi svoje težnje pred forum c. kr. 
okrajnega šolskega sveta s posameznimi vlo

Dne 3. t. m. smo imeli v goriškem 
okraju uradno učit. konferenco po sledečem 
vzporedu: 

1. Uradna naznanila. 
2. Opazke c. kr. okrajnega šol. nad

zornika. 
3. Kako naj širi šola med narod smisel 

za snago? — Poročal tovariš Peter Med

vešček. 
4. Šolske hranilnice. Poročala tovarišica 

Kristina Doljakova. 
5. Roditeljski večeri. Poročal tovariš Eu

dolf Vižintin. 
6. Poročilo komisije za okrajno učiteljsko 

knjižnico. 
7. Volitev komisije za okrajno učiteljsko 

knjižnico. 
8. Volitev stalnega odbora za prihodnjo 

okrajno učiteljsko konferenco. 
9. Samostalni predlogi. 

I. 
C. kr. okrajni šolski nadzornik Franc 

Finšger pozdravi kot predsednik vse konfe

renčne člane, predsednika c. kr. okrajnega 
šolskega sveta g. grofa Henrika Attemsa, ki 
ga je učiteljstvo živahno pozdravljalo, ker je v 
resnici naklonjen šolstvu in učiteljstvu. Pozdra

vil je tudi ravnatelja ženskega c. kr. učiteljišča 
in vse navzoče nečlane konference. Za svojega 
namestnika je imenoval tovariša Tomaža Juga, 
ki je že p e t d e s e t o leto aktiven v učitelj

ski službi, ter prešel k dnevnem redu. 
Prej je še dvorni svetnik g. grof Henrik 

Attems kot predsednik c. kr. okrajnega šol

skega sveta pozdravil učiteljstvo, zagotovil svojo 
naklonjenost do šolstva in želel, da bi konfe

renca rodila obilega sadu za blagor naše 
mladine. 

Glas iz Gorice. 

„.) In višjo realko v Idriji. Uredništvo. Dalje v prilogi. 



gami ali pa potom naših učiteljskih zastop

nikov. 
* 

Predsednikov namestnik starosta Jug se 
je zahvalil predsedniku Francu Finčgerju za 
spretno vodstvo konference in z naklonjenost 
do učiteljstva in vneto skrb za razvoj našega 
šolstva. Odkritosrčni „Živio"klici so pričali, da 
je med goriškim učiteljstvom in njegovim nad

zornikom najlepše sporazumljenje, ki rodi 
najlepše uspehe za razvoj šolstva in uči

teljstva. 
Predsednik je z lepimi besedami zaključil 

to konferenco, ki je zopet dokazala, da kora

kamo naprej k prosveti! 
* 

Naš sivolasi tovariš Tomaž Jug je kon

cem konference vzel s prelepimi besedami 
slovo od vsega učiteljstva, ker je vložil prošnjo 
za pokojnino sedaj, ko je vstopil že v p e t 

d e s e t o svoje službeno leto! Solze so mu 
igrale v blagih očeh in izzvale so solze spo

štovanja in ljubezni v očeh vseh tovarišev in 
tovarišic, ki poznajo to zlato Tomaževo učitelj

sko srce. 
Tovariš Alojzij Urbančič se je v imenu 

učiteljstva poslovil od našega ljubljenega sta

roste z daljšim lepim govorom, v katerem je 
poveličeval neumorno njegovo delovanje v dolgi 
dobi petdeset let. Slikal je učiteljske boje in 
plemenite čine v zadnjih letih pod predsedstvom 
Tomaža Juga — tega vzorno plemenitega to

variša, ki je vedno imel v vsem polstoletju 
svojega aktivnega učiteljevanja odprto roko in 
odprto srce za učiteljske zadeve. S solznimi 
očmi smo stiskali blagotvorno roko blagega 
staroste, in naša srca je prešla misel: Živel, 
naš Tomaž, srečno še polstoletja v trdozaslu

ženem pokoju! 
* 

V narodnem hotelu »Pri zlatem jelenu" 
se je do treh popoldne vrstila napitnica za 
napitnico. S svojo navzočnostjo sta nas po

častila tudi visokorodni grof dvorni svetnik 
Attems in priljubljeni nadzornik Fr. Finšger. 
Hvala jima! 

* 
Potem so pa bile prve pevske vaje v 

dvorani Slovenske čitalnice, ker se goriško 
učiteljstvo pripravlja za sprejem naše dične 
»Zaveze" v mesecu septembru. 

Vsemu slovenskemu in hrvaškemu uči

teljstvu naj velja: »Na veselo snidenje v 
Gorici!" J a z . 


